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Helhedsplaner for landområderne i Ringsted Kommune 

Arbejdsgrundlag for skabeloner 

Intentioner, sammenhæng, identitet, potentialer, indsatsområder og skabeloner 

Landområderne: Gyrstinge-Ørslevvester, Haraldsted-Allindemagle, Jystrup, Vigersted, 
Bringstrup-Sigersted, Fjellebro-Kværkeby, Vetterslev-Høm, Sneslev, Nordrup-Farendløse og 
Ørslev  

1. Vi er, vi vil og vi kan 

Vi skal være med på den holdbare bølge omkring kvalitet, æstetik og dansk design. Det som Danmark og 
danskerne er mest kendt for. F.eks. Wegner, Arne Jacobsen, Jørn Utzon, Bjarke Ingels BIG, Henning Larsen 
og mange, mange flere. Herunder også dansk film og TV-produktion, samt virksomheder som Mærsk, 
Grundfos, Danfoss, Novo, Oticon, Rockwool og mange flere. Også fødevarer og gastronomi er gode 
kendetegn for dansk kvalitet, herunder Noma og det Claus Meyer har skabt. Via et af verdens bedste 
landbrug, har vi skabt en høj fødevarekvalitet og meget mere. F.eks. DLF-græsfrø, Arla, Danish Crown.  

Alt det gode, der ligger i den fælles sky skal vi udnytte bedst muligt. Vi skal tænke fremadrettet kvalitet. 
Det får vi alle mest ud af i længden. 

Vi skal bane vejen for et af Danmarks bedst sammenhængende lokalsamfund. 

Det er rigtig mange år siden, at lokalsamfundene i Ringsted har mulighed for at være med til at skabe et 
godt grundlag for det samfund vi ønsker. Derfor er det nu, vi sammen skal yde en ekstra indsats. 
Politikerne vil gerne høre på os. De efterlyser vore tanker og idéer. 

2. Intentionerne med helhedsplanerne 

Lokalrådene og de enkelte lokalsamfund i samarbejde med hinanden, forvaltningen, Landsbyforum og det 
politiske niveau skal finde frem til en fælles platform og et brugbart styringsredskab for udvikling af 
landområderne i kommunen. 

Helhedsplanerne udformes i forlængelse af den kommende landdistriktspolitik 2014-2018.  

Den proces, der blev sat i gang med mødet i Tvindelstrup og senere i Bringstrup efterfulgt af de individuelle 
møder med forvaltningen er udgangspunktet for den fortsatte proces. De færdiggjorte fakta-blade med 
identiteten for lokalområderne vil indgå. 

Planen udformes med hensyntagen til de 10 landområders individuelle værdier, potentialer, visioner, 
behov, styrker og svagheder. 

Vi har, som det sikkert er de fleste bekendt, en lidt underdrejet forvaltning. Derfor er det vort skøn, at vi 
skal udnytte det positive momentum landområderne har opnået det sidste årstid, Så det er nu, der skal 
handles. Derfor mener vi, at ekstern kompetence nogle steder kan være en mulighed for at få processen til 
at køre i et fornuftigt tempo. 

Med brug af eksterne kompetencer vil vi også kunne kræve og sikre, at helhedsplanerne opnår en præcis, 
grundig og professionel udformning. 

Samtidig har vi brug for ekstern sparring med mennesker og organisationer, der har ført lignende tanker og 
grundlag frem til gode resultater. 
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Vi håber selvfølgelig og forventer at forvaltningen vil yde en professionel indsats i det kommende arbejde 
med helhedsplanerne og at forvaltningen og de politiske udvalg vil sikre acceptabel fremdrift i arbejdet. 
Herunder indlægge arbejdet og godkendelser i en politisk og forvaltningsmæssig tidsplan, som ikke udsætte 
helhedsplanerne yderligere. 

3. Sammenhængen i helheden 

For at opnå det optimale i arbejdet med at fremme udviklingen i kommunens landdistrikter skal der være 
en tæt sammenhæng mellem  

1. Kommuneplan 2013 – 2025 

2. Den nye kommende landdistriktspolitik 2014 - 2018 

3. De 10 helhedsplaner for landområderne 2014 – 2018 samt på sigt 

4. Generelle fællestræk for helhedsplanerne 

Ad 1. Kommuneplan 2013 – 2025  

Her har Landsbyforum være i tæt dialog med forvaltning og det politiske niveau og er kommet til enighed 
om et helt omskrevet afsnit i den kommende kommuneplan, som nu flugter med den efterfølgende nye 
landdistriktspolitik (Se vedhæftede bilag A). Kommuneplanen udsendes i ny høring omkring sommerferien 
og ventes vedtaget af byrådet inden jul 2014.  

Ad 2. Den nye landdistriktspolitik 2014 - 2018 

Som det er alle bekendt, er der desværre opstået en betydelig forsinkelse af arbejdet med den nye 
landdistriktspolitik grundet omstruktureringer mv. og et politikkoncept, der skal følges. Derfor forventes 
den nye landdistriktspolitik først endeligt vedtaget ultimo 2014. Men da Landsbyforum over lang tid har 
arbejdet med dette område, mener vi, at have styr på indholdet, som ligger i direkte forlængelse af 
afsnittet i den kommende kommuneplan. Vi afventer at forvaltningen sætter alt det tilgængelige materiale 
på skrift hurtigst muligt. Landsbyforum vil være tæt involveret i det materiale, der skal sendes til politisk 
godkendelse. 

Ad 3. De 10 helhedsplaner for landområderne 2014 – 2018 samt på sigt 

Arbejdet med helhedsplanerne sættes for alvor i gang umiddelbart efter godkendelse i Økonomiudvalget 
den 31. marts 2014.  

Ude i lokalområderne er arbejdet allerede i gang flere steder og alle 10 lokalråd opfordres til at 
viderebearbejde og revurdere det materiale, der allerede er frembragt:  

1. På de to store borgermøder, herunder de 7 vigtigste punkter for hvert lokalområde oplistet på 

mødet i Bringstrup – (Se bilag B) 

2. I ”Det gule skema” (Se bilag C) 

3. I identitetsbeskrivelserne for enkeltområderne (Se bilag D 1-10) 

4. Fra lokalmøderne med forvaltningen, herunder 3 højst prioriterede ønsker (Se bilag E) 

5. Eget indsamlet materiale i lokalrådene 

6. Dialog med lokalområdets foreninger, organisationer, institutioner, borgernetværk, 

interessegrupper, virksomheder og naturligvis borgerne generelt. 

Ad 4. Generelle fællestræk for helhedsplanerne 

Landsbyforum skal medvirke til at de fælles overordnede emner bearbejdes og indgår i den samlede 
helhedsplan. 

Helhedsplanen bygges op således, at alle generelle forhold og overordnede emner behandles samlet i 
helhedsplanen underbygget af 10 afsnit, der helt konkret berører de enkelte landområder. 
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4. Landsbyforums overordnede tidsplan for arbejde med helhedsplanerne i 2014 

 Marts   - Igangsætning af arbejdet i de 10 lokalområder 

 April   - Struktur for arbejdet. Landsbyforum og forvaltning 

 April   - Arbejdsfordeling, forvaltning, ekstern, landsbyforum 

 Maj   - Evt. udbud 

 Primo maj - Beslutning vedr. evt. udbud 

 1. juli  - Materiale fra de 10 lokalråd 

 Juli, aug. og sept. - Bearbejdelse af materiale fra de 10 lokalråd og Landsbyforum 

 Ultimo sept. - Færdigt oplæg til samlet helhedsplan 

 Primo oktober  - Finpudsning og justering inkl. de 10 lokalråd 

 Oktober - Udvalgsbehandling og evt. høring 

 Nov. og dec. - Politisk behandling og godkendelse  

5. Lokalrådenes tidsplan for arbejde med helhedsplanerne i 2014 

 Marts   - Igangsætning af arbejdet i de 10 lokalområder 

 1. juli  - Materiale fra de 10 lokalråd afleveres til Landsbyforum 

 Juli, aug. og sept. - Afklaring og tilpasning af spørgsmål med Landsbyforum 

 Primo oktober  - Finpudsning og afsluttende justering med Landsbyforum 

6.  Økonomi 

Økonomisk lægges der op til, at den afsatte 1. mio. kroner til landområderne i 2014 frigives således: 

 Hvert af de 10 lokalråd kan ansøge om kr. 20.000 til forberedende undersøgelser, møder, tegninger 

og beregninger i forbindelse med helhedsplanudviklingen. Ved ansøgning benyttes fortrykt skema, 

der klargør at omkostninger skal kunne dokumenteres. Kun midler til undersøgelser vedr. 

helhedsplanarbejde frigives fra de bevilligede midler. Ubrugte midler, eller brugte midler der ikke 

kan dokumenteres, skal tilbageføres til puljen med de frigivede midler.  

 Omkostninger afholdt af Landsbyforum til forundersøgelser, møder, ekstern bistand, tegninger, 

beregninger mv. 

 Omkostninger til ekstern bistand i forbindelse med udarbejdelse af helhedsplanerne, samling og 

bearbejdning af materiale fra Landsbyforum og de 10 lokalråd samt klargøring til politisk 

godkendelse. 

 Ubrugte midler fra den afsatte 1. mio. kr. 2014 udmøntes til fysisk udførelse af indholdet i de 

godkendte helhedsplaner eller overføres ubeskåret til 2015 som supplement til midler afsat i 2015. 

7. Kom godt i gang i landområderne 

Lokalrådene i hvert område er projektledere og tovholdere for egne landområder, herunder med 
formidlende, koordinerende og indsamlende roller i forhold til lokalområdets foreninger, organisationer, 
institutioner, borgernetværk, interessegrupper, virksomheder og naturligvis borgerne generelt. 

Det er fornuftigt med en vis form for systematisk ensartethed i processerne, som bl.a. kan 

 skabe overblik over opgaverne 

 lette den videre udvikling og konstruktion af helhedsplanerne 

 skabe en prioritering 

 medvirke til at holde fokus på tidsforløbet 

 bidrage til et sammenhængende færdigt og ”smukt” resultat, når vi står med helhedsplanerne i 
hånden 
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 hjælpe med koordinering og besparelser i anvendelsen af mulig ekstern bistand og rådgivning, og 
dermed holde den samlede pris på helhedsplanerne nede 

 lette samarbejde på tværs af lokalområder og dermed øge effektiviteten generelt. 
 

Derfor anvendes en skabelon indeholdende indsatsområder og projekter (opgaver), der både tjener som en 
hjælp til arbejdet og tjener som et redskab til opnåelse af det optimale resultat på kortest mulig tid og til 
billigst mulige pris. Jo før vi kan præstere et samlet resultat til administrativ og politisk behandling, jo før er 
der håb om, at Ringsted kommune kan levere varen!  

Først en omfattende oversigt over identitet og potentialer: 
 

1. Identitet 

1. Hvad er vores fundament og identitet 
1. Identiteten for landsbyerne inkl. historik. Fakta-ark udarbejdet af Elisabeth Skogstad 

2. Husk også identiteten for omgivelserne til landsbyerne og dem der bor længst ude 

3. Hvordan styrkes sammenholdet 

4. Hvordan styrkes forholdet til Ringsted By 

5. Den sociale identitet – er den vigtig og hvordan styrkes den 

6. Den kulturelle identitet – er den vigtig og hvordan styrkes den 

7. Fokusér på det, der går godt 

8. Drop det umulige og brug energien på det, der er økonomisk realistisk 

9. Bevar og genskab de flotte indblikskiler til kirkerne, godserne, gravhøjene osv. 

 

2. Styrkepositioner og lokale værdier  
1. Foreningsarbejde og foreningssamarbejde 

2. Unik natur med varierede skove, søer, moser, enge og flotte kulturlandskaber 

3. Fortidsminder. Borganlægget i Humleore. Knud Lavarts Grav, Tvillingehøje, Ridevoldene, Det 

gamle Skjoldenæs, Kongevejen, Kilder osv. osv. 

4. Fredede og bevaringsværdige bygninger. Hvad skal der værnes om? 

5. Midt på Sjælland 50 – 60 km fra Hovedstaden, centralt mellem hovedstad/Øresundsregion, 

Fehmernbælt og Storebælt/Fyn/Jylland. Hvordan udnyttes beliggenheden 

6. Forsamlingshuse, multihuse mv. Kommunale eller private. Er de gode nok  

7. Sportshaller og sportsfaciliteter 

8. En stor del uudnyttede landbrugsbygninger. Klyngesamarbejde om erhverv etc. 

9. Grønne områder, anlæg og gadekær. Skal de opgraderes eller skal der laves helt nye? 

10. Golfbane 

11. Sporvognsmuseum 

12. Humleorehus 

13. Havørne i Humleore 

14. Giesegård 

15. Kirkerne – og menighedsrådene 

16. Skydebanen 

17. Campingpladsen Skovly 

18. Fuglereservatet 

19. Oplevelsesstien 

20. Roklubben 

21. Allindelille Fredsskov 

22. Skjoldenæsholm Hotel og Konferencecenter 
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23. Sørup Herregård 

24. Skoler, institutioner mv. offentlige som private 

25. Lær at cykle-bane 

26. Cross-bane ved Haraldsted 

27. Mountainbike-bane i Vrangeskov 

28. Tilknytning til naturpark område Bidstrup skovene/Lejre 

29. Søerne: Haraldsted Langesø, Gyrstinge Sø, Hvidsø, Valsølille sø og mange flere 

30. Kulturlandskaber, herregårdslandskaber, store sammenhængende skove 

31. Gyldenløveshøj 
  

2. Potentialer 

1. Hvordan udnytter vi bedst styrkepositionerne 
1. Find ind til det, der giver liv 

2. Påskøn den gode aktive indsats 

3. Oversæt idealerne til handling 

4. Kommuniker vore styrkepositioner, kvaliteter og ressourcer 

5. Målrette indsatser for udvikling 

6. Markedsføre bosætningsmulighederne. Alsidige byggegrunde, som kan tiltrække mennesker 

med forskellige behov i alle byzonelandsbyer. Storparceller, små rækkehuse, klyngehuse, 

seniorbofællesskaber osv. 

7. Velkomststrategi for tilflyttere 

8. Samarbejde med Visit Denmark og Ringsted Turistforening m.fl. 

9. Tiltrække børnefamilier 

10. Naturen som en attraktion. 

11. Sikre fortsat god udvikling af skoler og institutioner 

12. Sikre tidssvarende og trafiksikre skoleveje – herunder cykelstier 

13. Samarbejde på tværs af foreningerne via lokalrådene og på tværs af landområder 

14. Sikre koordinering af aktiviteter og arrangementer via lokalrådene 

15. Kommunikere oplevelser. Natur, camping, museer, sport, events, bed'n breakfast 

16. Netværk i landområderne og mellem lokalrådene. Samarbejde giver styrke  

17. Netværk til kulturen i Ringsted by - Lad oplevelser og kultur gå begge veje. Arrangere kultur 

og oplevelser i samarbejde med byen 

18. Vi tager godt imod alle tilflyttere 

19. Samarbejde med landbruget, skovbruget og erhvervene. Styrk sammenholdet 

 

2. Udfordringer 
1. Særlig indsats for børn 

1. dagpleje 

2. vuggestue 

3. børnehave 

4. sfo 

5. legepladser 

2. Særlig indsats for unge 

1. væresteder 

2. skater-baner etc. 

3. aktiviteter generelt 

3. Særlig indsats for ældre 
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1. væresteder og bomuligheder i lokalsamfundene 

4. Forskønnelse af landsbyerne 

5. Bedre vejanlæg – sikker trafik 

6. Ordentlig vejbelysning 

7. Skabe micro-kulturer i landområderne gerne i samarbejde med Ringsted by 

8. Udbygning, der forstærker landsbypræg og appellerer til ressourcestærke familier  

9. Afstemte bygninger i kulturlandskaberne 

10. Skabe stor interesse for tilflytning 

11. Model for nærbutikker i landsbyerne. Gyrstingemodellen eller lign. 

12. Sportsfaciliteter i nærområderne 

13. Stier med adgang til den unikke natur 

14. Cykelstier mellem landsbyerne 

15. Cykelstier fra landsbyerne til Ringsted By 

16. Skabe fundament for lokal trivsel. Det giver styrke 

17. Tænke i helheder og binde lokalområderne sammen 

18. Godt samarbejde til det politiske niveau 

19. Godt samarbejde til forvaltningsniveauet 

20. Forstå hinandens ønsker, vilkår og ressourcer 

21. Udnytte tomme bygninger til f.eks. serviceerhverv og kreative erhverv, overnatningssteder 
mv. – eller til helt nye boliger i staldbygningerne. Hjælp til tegninger!!! Hjælp til 
nedrivning!!! Byfornyelsespuljen. 

22. Skabe udvikling, der appellerer til nye familier 

23. Ordentlige vejanlæg – herunder cykelstier og gangstier til de bløde trafikanter 

24. Udnyt/genbrug banestrækningen fra Den gamle Midtbane (Fra Ringsted til Hvalsø via Ortved 

og Jystrup) 

25. Kommunal service. For ældre. Pedelordning, bogbus, it-hjælp osv. 

26. Tung trafik ud af de små landsbyer. Også de store landbrugsmaskiner, hvis det er muligt. 

Disse bliver større og større. Langsigtet planlægning i og omkring landsbyerne 

27. Offentlig transport, hvor det gør en forskel. Økonomisk forsvarligt 

28. Hvad er det, der gør det mest interessant at bo på landet i Ringsted Kommune – især i dit 

lokalområde?  

 

3. Muligheder 
1. Øget bosætning i landsbyerne 

2. Tiltrække ressourcestærke borgere fra hovedstaden, Køge og Roskilde med flere. Udnytte 

Ringsted kommune som bosted for ansatte på Supersygehuset i Køge og andre store 

arbejdspladser 

3. Skabe ambassadører for de enkelte lokalsamfund. Seniorordninger, der kender området, 

som deres egen bukselomme 

4. Landsbydesign: Hver landsby sit eget særpræg – bygningsarkitektur – hække – tagfarver etc. 

etc. En flottere landsby giver højere priser og bedre omsættelighed 

5. Fredning af vådområder, enge og ådale, hvor det er mulig med respekt og i samarbejde med 

lodsejere. Udnytte den nye landbrugs/naturreform 

6. Sammenhængende naturpark gennem alle ådalene forbundet med alle skovene og gennem 

Skjoldenæsholm til Bidstrup/Lejre 

7. Turisme 
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4. Hvem står os nærmest. Hvor handler vi, henter vore oplevelser og hvor går vi i byen?  
1. Ringsted By 

2. Sorø 

3. Slagelse 

4. Næstved 

5. Hvalsø 

6. Osted 

7. Haslev 

8. Køge 

9. Borup 

10. Roskilde 

11. København 

 

5. Byggegrunde i landområderne i Ringsted Kommune? 
1. Sælg overflødig jord, der ikke passer til helhedsplanerne og brug pengene på 

landsbyudvikling. Så koster det intet!!!! Snarere tværtimod. Det kræver blot, at man 

realiserer det tab, der allerede er…. Vi har ikke brug for reserveret jord 70 år frem…. 

 

6. Hvor vil vi helst bo, når vi bliver gamle? 
1. Tænk udbygning og renovering i forhold til det folk har mest lyst til 

 

3. Indsatsområder 

1. Skabeloner 

Med udgangspunkt i indholdet i grundlaget under afsnit 3 punkt 3 defineres de indsatsområder, 
der skal gælde for hvert landområde. Indsatsområderne indføres i skabeloner, der er ordnet 
efter indsatsområder og med plads til  

 projekter 

 detaljerede projektbeskrivelser 

 prioriteter 

 tidsrammer for udførelse  

 yderligere informationer.   

 Samarbejde med andre landområder 

Indsatsområderne defineres som f.eks. (med udgangspunkt i "Det gule skema") 

 Boliger og bosætning 

 Samlingssteder 

 Idrætsanlæg 

 Skoler 

 Infrastruktur skoleveje og skolestier 

 Infrastruktur, veje og trafik generelt 

 Infrastruktur, IT og mobil  

 Børnetilbud og pasning  

 Ungetilbud 

 Ældretilbud 

 Ungdomsboliger 

 Ældreboliger 

 Byforskønnelse 
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 Dagligvarehandel og butikker 

 Erhverv 

 Landbrug 

 Natur 

 Stier 

 Kultur 

 Historie 

 Kommunal service 

 Turisme 

 Legepladser 

 Foreningsudvikling, fællesskab 

 Energi, bæredygtighed 

 Økologi 

 Pedelordning 

Projekter placeres under tilhørende indsatsområder, hvis behov for yderligere indsatsområder 
oprettes skabeloner for disse. 

2. Yderligere inspiration til overvejelse…  

 Styrke rammerne for bosætning i landområderne og tiltrække ressourcestærke familier, 

der positivt kan bidrage til et øget skattegrundlag  

 Vi skal fastholde nuværende familier og skabe gode rammer og muligheder omkring 

dem i deres nærområde 

 Styrke muligheder for samlings- og aktivitetssteder  

 Fastholde og gerne udbygge serviceniveauet lokalt 

 Styrke indkøbsmuligheder, hvor det er muligt. Evt. via lokalplaner 

 Forbedre eller sikre overordnede rammevilkår for bl.a.  

 bredbåndsforbindelser og mobildækning  

 skoler  

 institutioner  

 transport 

 Udnytte lokalområdets unikke beliggenhed kun 50 – 60 km fra hovedstaden 

 Samtidig skal nærheden til Roskilde, Sorø, Næstved, Haslev, Borup, Hvalsø og Osted 

udnyttes og de arbejdssteder, der findes i disse byer 

 Udnytte natur og kulturarv og unik placering midt på Sjælland med noget af landets 

bedste infrastruktur, herunder jernbane, motorvej og øvrige vejnet 

 Vi skal værdisætte naturen og udnytte de muligheder, der ligge lige uden for døren – 

naturligvis med fuldt respekt for naturen og den styrker og svagheder 

 Forbedre og nytænke de fysiske muligheder som f.eks. bygninger og deres indhold, 

funktioner og udformning 

 Give bedre adgang til kommunens unikke naturmuligheder  

 Styrke lokalområdernes eksisterende kvaliteter via bosætning, erhvervsliv, natur, 

netværk, kulturarv og geografisk placering 

 Vi skal udnytte de enkelte områders muligheder og kvaliteter 

 Eksempler: 
 

 Gyrstinge Multihus med idrætsfaciliteter, dagligvarebutik, 

  Gyrstinge Sø, boligarealer, skole, SFO, skovbørnehave, 

  erhverv, lokalpark 
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 Haraldsted  Haraldsted Sø, Knud Lavards grav, Allingelille Fredsskov,  

 sø-badestrand, friskole, børnehave, erhverv, voldanlæg 

 Jystrup Sporvejsmuseum, golfbaner, Skjoldenæsholm, historie, 

  natur, skole, SFO, børnehave, dagligvarebutik,  

 boligarealer, bæredygtighed 

 Vigersted Overbygningsskole med hal og fitness, børnehus, SFO, 

  foreningsliv, store rekreative skov- og moseområder, 

  boligarealer 

 Bringstrup Landliv med nærhed til Ringsted, velfungerende 

  forsamlingshus, erhverv, friskole, SFO, historiske ådale 

 Kværkeby Kværkeby mose med naturreservat og rekreative 

  områder, friskole, SFO, idrætsliv, erhverv, historiske 

  herregårde, boligarealer 

 Vetterslev/Høm Nærhed til Ringsted, friskole, børnehus, dagligvarebutik,  

 godt foreningsliv, boligarealer, erhverv, Sørup 

  konferencecenter  

 Sneslev Velfungerende forsamlingshus, foreningsliv, landbørnehus, 

 boligarealer, erhverv 

 Nordrup Skole med hal, SFO, børnehus, godt idrætsliv, erhverv, 

  boligarealer, Giesegård herregård 

 Ørslev Herregårdslandskab med store vidder, dagligvarebutik, 

  pizzeria, velfungerende idræts- og foreningsliv, 

  boligarealer, erhverv, historie 

3. Proces og metoder 

 Inddrag foreninger, organisationer, institutioner, borgernetværk, interessegrupper, 

erhverv, landbrug, dagligvarebutikker… 

 Borgerdialog og -møder. Få de aktive lokale borgere og ildsjæle med 

 Deltagerdrevet udvikling 

 Forundersøgelser for helhedsplanudvikling med kommunal udviklingsstøtte 

 Helhedsplan arbejdsgrupper - både lokale og på tværs 

 Processen mediedækkes  

 Medtages på de lokale hjemmesider og på Landsbyforums hjemmeside, borgerne skal 

informeres, involveres og kunne komme i dialog  

 Samarbejde i netværk på tværs mellem lokalråd og landområder, find sammen - det 

giver styrke 

 Tænk samspil med naboområder i tilstødende kommuner 

 Sparring med Landsbyforum 

 Sparring med kommunal administration og lokale politikere 

 Sparring med landområder i andre kommuner 

 Sammenhæng på kort og på langt sigt, kontinuitet. Tænk scenarier om 5-10-20 år. 

 Husk tidsplanen. Skabeloner med alle informationer afleveres til Landsbyforum senest 1. 

juli 2014 
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9. Til eftertanke 

Forbind 

Fysiske forbindelser og formidling kobler steder sammen. Ved at forbinde landsbyer, forbinde 

attraktioner og forbinde turisme med lokalsamfund skabes grundlag for samarbejde og synergi 

mellem steder og funktioner. 

Gentænk 

Tomme bygninger og forladte områder kan fyldes med nyt liv og indhold. Ved at gentænke 

landsbyens plan, landskabets funktion og forladte bygninger, kan forældede strukturer, anlæg og 

bygninger igen blive aktiver for lokalområdernes udvikling. 

Styrk 

Landsbyer kan blomstre, når de eksisterende kvaliteter styrkes. Det smukke kan træde frem, når 

det grimme fjernes og landsbyen får nyt liv, når mødestederne, det lokale engagement og 

relationerne til landskabet styrkes. 

Landsbyforum.   

PH-LG   27. marts 2014  
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Bilag A 

Møde den 20. februar 2014 på borgmesterkontoret. 

Nedenstående udkast til afsnit i den reviderede Kommuneplan blev godkendt på 

mødet. Udkastet indgår i den videre godkendelsesproces af Byrådet ultimo 2014. 

Deltagere: Henrik Hvidesten, Per Roos, Klaus Hansen, Johnny Christensen, Leif Gredal og Peter 

Hansen. 

 

Landdistriktspolitik 

Vision 

I Byrådets overordnede vision lægges der vægt på gode botilbud og stærk sammenhæng 

mellem by og land.  

I Byrådets vision for en landdistriktspolitik indebærer dette, at Ringsted Kommune vil være 

foregangskommune for en sammenhængende, fremsynet og attraktiv landdistriktsudvikling i 

samarbejde mellem landområdernes aktører, byråd og administration. 

Byrådets vision er at skabe gode rammer for den udviklingsproces som landdistrikterne har 

igangsat, herunder at nye helhedsplaner skal medvirke til at styrke landsbyerne og 

landområderne i deres individuelle identitet, særpræg og muligheder, og at danne grundlag for 

en fremadrettet målsat udvikling i indeværende byrådsperiode, samt at skabe et gennemtænkt 

og holdbart fundament for en visionær udvikling på lang sigt. 

Visionen kan sammenfattes således: 

 Byrådet anser kommunens landdistrikter som et aktiv for hele kommunen og vil skabe 

rammerne for at fastholde og styrke interessen for bosætning og erhverv i 

landdistrikterne, herunder fokus på fremadrettet kvalitet og holdbarhed for at gøre det 

interessant for nuværende borgere at forblive i landsbyerne og i landområderne, samt 

at gøre det indlysende attraktivt for nye familier at bosætte sig i landsbyerne og i 

landområderne i Ringsted kommune.  

  

En investering heri vil gavne og medvirke til en styrkelse af vældfærdsmulighederne i 

hele kommunen via et forøget skattegrundlag og flere tilfredse borgere. 

   

Visionens rammer vil blive udmøntet i en ny landdistriktspolitik i 1. halvår 2014 og til 

igangsættelse af helhedsplaner for kommunens landområder inden årets udgang i 

2014.  

   

Landdistriktspolitikken og helhedsplanerne revideres og opdateres i fremtiden samtidig 

med nye kommuneplaner for på lang sigt dynamisk at afspejle mulighederne. 

Baggrund 

Ringsted Kommunes landdistrikter udgøres af 10 forskellige landdistriktsområder med hver 

deres identitet og særpræg. Der skal værnes om og udvikles videre på disse aktiver, hvis 

landområderne fremover skal fremstå attraktive for nye tilflyttere og erhvervsvirksomheder, 

såvel som for allerede bosatte borgere og etablerede erhvervsvirksomheder.  
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Byrådets vision detaljeres i landdistriktspolitikken og gøres operationel i helhedsplanerne. 

Byrådet ønsker derfor, at revidere landdistriktspolitikken fra 2004, og Byrådet ønsker, at der 

udarbejdes målsatte helhedsplaner for alle landdistriktsområderne med udgangspunkt i deres 

identiteter, styrker, muligheder og svagheder.  

Byrådet lægger stor vægt på, at borgerne inddrages i de processer som vedrører deres liv. 

Derfor indgår det også i Byrådets vision, at Landsbyforum, som repræsentant for 

landdistrikternes borgere, deltager aktivt i processen med udarbejdelse af 

landdistriktspolitikken og udarbejdelse af helhedsplaner. På denne baggrund har Byrådet i 

indeværende byrådsperiode bevilget midler til udvikling i landdistrikterne. 

Midler  

Byrådet vil: 

 i samarbejde med Landsbyforum i første halvdel af 2014 udarbejde en ny 

landdistriktspolitik, der er realistisk og anvendelig med fokus på at styrke bosætning, 

erhverv og livskvalitet i pagt med de landskabelige og kulturhistoriske værdier. 

 samarbejde med Landsbyforum i udarbejdelse af kvalitative, målsatte og realistiske 

helhedsplaner for alle 10 landdistriktsområder. Udarbejdelse af helhedsplanerne ventes 

færdiggjort i løbet af 2014. Til udarbejdelsen benyttes udviklingsmidler afsat for 2014 

helt eller delvist. 

Mål 

Byrådet vil: 

 arbejde for opfyldelsen af den opstillede vision. 

 arbejde for gennemførelse af de retningslinjer, der defineres og vedtages i en ny 

landdistriktspolitik, samt i de efterfølgende helhedsplaner 

 markant fremme bosætningen indenfor de rammer der allerede er udlagt og fremme 

bosætningen gennem en fremsynet og visionær landdistriktspolitik, herunder 

helhedsplaner der fremmer livskvaliteten og lysten til at bo i kommunens landdistrikter. 

 arbejde for at kommunens landdistrikter aktivt er en attraktiv del af Ringsted Kommune 

og kan tiltrække familier.  

Retningslinjer 

 Landsbyforum er det samlende talerør for landdistriktsområderne, hvorigennem den 

primære kommunikation foregår. De 10 lokalråd i landdistriktsområderne skal indgå 

som væsentlige partnere i hvert af deres områder. 

 Bosætning og erhvervsudvikling skal være foreneligt med de landskabelige og 

kulturhistoriske værdier. 

 Udvikling af kommunens landdistriktsområder skal fortrinsvist ske på lokalt initiativ og 

engagement, og med støtte af kommunale midler eller med kommunal finansiering, 

hvor dette medvirker til at opfylde visioner og mål. Finansiering skal herudover søges 

baseret på eksempelvis statslige og private fonde og puljer. 

Redegørelse 

Ringsted Kommune ønsker en dynamisk udvikling i landdistrikterne. Landdistrikterne skal ikke 

være en hensygnende ”soveby” præget af affolkning og mangel på arbejdspladser. 

Landdistrikterne skal derimod være et aktiv og et alternativ for de borgere, der ønsker at bo i 
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nærheden af naturen og med ”højt til loftet”. Byrådet har derfor sat udvikling af 

landdistrikterne på kommunens budget med 1 million kr. om året i indeværende 

byrådsperiode. De afsatte midler kan være et igangsættende og profilerende middel til at 

sætte fokus på de temaer og projekter, herunder udarbejdelse af helhedsplaner, som 

Landsbyforum og landdistrikterne i samarbejde med Byråd og administration sætter på 

dagsordenen. 

Skal visionerne føres ud i livet er det nødvendigt med en helhedsplanlægning for de enkelte 

landdistriktsområder. Det bliver således nødvendigt at tydeliggøre de enkelte områders styrker 

og svagheder for derigennem at differentiere de forskellige områder fra hinanden ved at sætte 

fokus på hvert områdes identitet og særpræg. 

I arbejdet med helhedsplanerne vil samarbejde på tværs af de enkelte landområder være en 

god mulighed for at sikre bedst mulig sammenhængskraft i investeringerne. Landområderne 

skal så vidt muligt acceptere hinandens forskelligheder og udnytte hinandens styrkepositioner 

– herved opnås mest for de midler der investeres. 

Som en del af grundlaget for en ny landdistriktspolitik og helhedsplanlægning har Ringsted 

Kommune udarbejdet faktablade for alle 10 landområder. For at landdistriktspolitikken skal 

have et reelt indhold er det essentielt at landdistrikternes aktører, Byråd og administration er 

enige i fremgangsmåden og i fællesskab trækker i samme retning. 

Landdistrikterne skal altså på dagsordenen, og profilering og udvikling gennem 

identitetsskabelse, særpræg og muligheder skal i store træk ske gennem de netværk 

landdistrikterne råder over, nemlig Landsbyforum og de 10 lokalråd i samarbejde med Byråd 

og administration.  

Ringsted Kommune er geografisk set en mellemstor kommune med ca. 33.500 indbyggere, 

hvoraf ca. 38 % bor i landsbyerne og landområderne og ca. 62 % bor i Ringsted by og 

Benløse. Ringsted Kommune er placeret centralt midt på Sjælland med Ringsted by placeret 

midt i kommunen. 

Landskabelig set består Ringsted Kommune af et meget blandet landskab. Kommunen er rig 

på natur – herunder skove, søer, enge, åer med ådale og store landbrugsarealer. Her findes 

mange kulturhistoriske perler som fx Knud Lavards Kapel, Skjoldenæs, Ridevoldene, store 

herregårdsmiljøer m.fl. Landskab og kulturhistorie har stor betydning for borgernes hverdag og 

for kommunens særpræg og identitet. De naturmæssige og kulturhistoriske kvaliteter er med 

til at gøre landdistrikterne til et attraktivt sted at bo og arbejde ud fra eller arbejde i. 

Det lokale engagement 

Et profileret, levende og dynamisk landdistrikt er et vigtigt element i Ringsted Kommunes 

vision for landdistriktspolitikken. For at fastholde og skabe ny udvikling er det centralt med et 

lokalt engagement – her spiller Landsbyforum, lokalrådene, andre interesseforeninger samt 

lokale ildsjæle en afgørende rolle. 

Som oplæg til udarbejdelse af en ny landdistriktspolitik og helhedsplaner har Landsbyforum 

stået i spidsen for en proces med 2 borgermøder – ét i Tvindelstrup og ét i Bringstrup, samt 10 

møder mellem lokalrådene, andre interessegrupper og administrationen. Møderne har bl.a. 

udmøntet sig i en prioriteret, retningsgivende liste indeholdende mål og fremtidsvisioner for 

landdistrikterne.  

Lokalrådenes vurdering af mål og fremtidsvisioner samt møderækken mellem landsbyforum, 

lokalråd, andre interessegrupper og administrationen er central for udarbejdelsen af en 
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realistisk landdistriktspolitik og detaljerede helhedsplaner, som både politikere og 

landdistrikternes borgere igennem Landsbyforum kan stå inde for.  

 

Samarbejde og dialog 

Ringsted Kommunes politikere er i løbende dialog med landdistrikternes borgere. Dette sker 

bl.a. gennem Landsbyforum, der samler kommunens 10 lokalråd i ét stærkt talerør. 

Landsbyforum har møderet med kommunens politikere gennem Økonomiudvalget to gange om 

året og et møde med Byrådet én gang om året. 

Derudover er Landsbyforum engageret i en lang række projekter til forbedring af trivsel og 

udvikling i landdistriktsområderne. Som eksempel kan nævnes Ringsted Oplevelsessti, hvor 

lokale ildsjæle driver et stort anlagt projekt frem i samarbejde med administrationen. 

I januar 2014 afholdt Landsbyforum et møde med alle 10 lokalråds bestyrelser, hvor 

interessen for udarbejdelse af helhedsplaner for de 10 landdistrikter førte til fuld enighed om 

at igangsætte udarbejdelse af helhedsplaner med deltagelse af professionelle aktører, samt i 

forbindelse med udarbejdelsen at benytte sig af udviklingsmidlerne afsat for 2014.  
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Bilag B 

Møde i Bringstrup Forsamlingshus 

Onsdag den 21. november 2012. Ca. 40 mødedeltagere 

Prioritering opsummeret fra mødet: 

Nedenstående ses resultatet af gruppearbejdet med de lokale gruppers prioritering. 

 

Gyrstinge/Ørslevvester 

1. Bevar skolen 

2. Nye boliger 

3. Mobil- og IT-dækning 

4. Dagpleje/Børnehave 

5. Sikre skoleveje/cykelstier 

6. Forbedret infrastruktur/bus 

7. Kulturtilbud – herunder bogbus 
 

Haraldsted & Allindemagle 

1. Vision – et helt liv på landet 

- Institutioner 

- Skole 

- Klub 

- Foreningsliv 

- Ældrenetværk 

- Hjælp 

- Boliger 

2. Infrastruktur 

- Kollektiv trafik 

- Sikre veje 

3. God IT – Telefondækning 

4. Mødesteder 

5. Kultur- og foreningsliv, netværk ”socialt kit” 

6. Natur- og kulturformidling og oplevelser 

 

Forslag: Ringsted Kommune foretager en demografisk analyse/beskrivelse. 

Analyse af værdi/ressourcestrømme i Ringsted Kommune – til grundlag for prioritering, så 

vi alle har det rigtige grundlag at handle ud fra. 

Vigersted 

1. Skole og institutioner bevares og opgraderes konstant til dagens standard 

- Skole  

- Børnehus med vuggestue og børnehave 

- Sfo 

- Ungdomsskole 

2. Trafiksikkerhed med cykelstier 

3. Opgradering af bymidte 

- Vigtigt: med legeplads 

4. Forsamlingshus og hal 

5. Natur. Stier/Oplevelsesstien 

6. Ordentlige busforbindelser 

- Skolebusser 

- Flex-trafik 

7. Hurtig mobildækning/fibernet 

- også uden for landsbyen 
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Fjellebro & Kværkeby 

1. Multihus, hal, forsamlingshus og skole 

2. Dagpleje/børnehave i lokalområdet 

3. Sikre skoleveje og cykelstier 

4. Fællesskaber 

- Ældre 

- Foreningsliv 

- Ungdomsliv 

- Et område der tilgodeser alle fra 0 – 100 år 

5. Infrastruktur – bedre busbetjening 

6. Pedelordning – kommunal service 

7. Bogbus 
 

Bringstrup, Sigersted, Skellerød og Ørslevunderskov 

1. Forsamlingshuset 

2. Skoler og idrætsanlæg 

3. Forbedre infrastruktur + skoleveje + stier + IT 

4. Kultur + historie 

5. Forbedre erhvervsvilkår/turisme + IT 

6. Udbygning af fællesskabet/ældrefællesskab 

7. Oplevelsesstier 
 

Ørslev 

1. Kulturhus i nedlagt skole 

2. Fitness-center, skaterbane, fritidspark 

3. Sikre trafikveje, cykelveje 

- Mulstrup – Nordrup 

- Farendløse – Sneslev 

- Ørslev – Slimminge 

- Ørslev – Terslev 

4. Offentlig trafik – bedre og billigere – Flextur 

5. Landturisme – Ørslev som udflugtsby 

6. Styrkelse af service 

- Udbringning  

- IT support 

7. Bogbus med kommunal betjening og IT-betjening 
 

Nordrup – Farendløse 

1. Cykelsti 

a. Nordrup – Mulstrup 

b. Farendløse - Sneslev 

c. Sikre skoleveje 

2. Nordrup-hallen. Ny gymnastiksal med redskabsrum og mødelokaler 

3. Mobildækning + IT-hastighed 

4. Offentlig trafik – bedre og billigere Flextrafik 

5. Aktiviteter for ældre + unge 

6. Oprensning af gadekær og rekreativt område i Nordrup 

7. Multibane 

8. Almennyttigt boligbyggeri i Nordrup 
 

Jystrup 

1. Aktivitetshus/hal 

d. Aktiviteter for unge 

e. Aktiviteter for ældre 

f. Sport 

g. Forenings- og kulturliv 
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2. Forbedrede og sikre skoleveje 

3. Fastholde skolen 

4. Forbedre muligheder for lokalt erhvervsliv 

5. Udvikle lokal fødevareproduktion 
 

Vetterslev-Høm 

Var ikke til stede på mødet. Visioner for Vetterslev-Høm er indkommet skriftligt efter mødet. 

1. Kommunal sagsbehandler med fast træffetid i lokalområdet for de borgere der har 

vanskeligt ved at komme til Ringsted. Der skal være internetforbindelse, så 

medarbejderen (sagsbehandler), på samme måde som i Borgerservice/på biblioteket, 

kan hjælpe de borgere, der ikke har adgang til internettet og/eller pc. Det første 

sagsbehandleren kunne være behjælpelig med var, at borgeren fik NEM-ID og e-boks, 

så man f.eks. en gang om måneden kunne komme forbi den "digitale sagsbehandler" 

og få klaret det der skal ordnes digitalt fremover. 

2. Etablering af en omfartsvej til aflastning af Næstved landevej. Omfartsvejen har i 

mange år været planlagt, og der er tilbage i Vestsjællands Amts tid slået streger m.m. 

Tiden er dog løbet for placeringen og udgør i dag en hindring for udbygningsplaner i 

Høm og Vetterslev. Omfartsvejen bør følge gasledningen, hvor der i forvejen er 

restriktioner m.h.t. bebyggelse. 

3. Etablering af en integreret vuggestue/børnehave, gerne i samarbejde med Ringsted 

Lilleskole. 

4. Udbygning af idrætsanlægget i Høm, gerne med en multihal, der kan aflaste 

halkapaciteten i Ringsted/Sdr. Park. 

5. Etablering af en sti fra Broen i Vetterslev til Sørup Skov langs Susåen. Det vi mener, er 

at Susåen, er et særkende for især Vetterslev ligesom Susådalen og dens naturskønne 

område. 

6. Etablering af en sti fra Broen i Vetterslev langs Susåen til Ringsted å, og med 

forbindelse til den eksisterende sti langs Ringsted å. 
 

Sneslev 

Var ikke til stede på mødet. Afkrydsning i skema vedr. fremtid og visioner er indkommet 

skriftligt efter mødet. Se skema. 

 

Et nyt skema med mål og fremtidsvisioner 

På baggrund af alt tidligere materiale fra møderækken incl. indsendte notater, er der 

udarbejdet et nyt oversigtsskema, der også har medtaget nye afkrydsninger afleveret på 

mødet i Bringstrup og hvor også alle 7 prioriteringer fra de enkelte lokalråd indgår. Dog kan 

enkelte emner med kun 1 afkrydsning være udeladt. 
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Bilag C 

Det gule skema 
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Bilag D 1 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Bringstrup-Sigersted Lokalråd torsdag 24. januar 2013Plan & Byg 

Første møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted i BSIF´s lokaler på 
Ringsted Ny Friskole. Bringstrup-Sigersted Lokalråd havde forfattet ”forslag til dagsorden”. 

Mødedeltagere:  

Bringstrup-Sigersted: Martin Graae og Allan Nielsen (Bringstrup-Sigersted Idrætsforening), Erik Christiansen 
og Nils Sunqkvist (Forsamlingshuset), Helle Heesche (Friskolen), Lisbeth Lundbech (Menighedsrådet), Lárus 
Ágústsson, Niels Skovgaard, Bent Nielsen, Alfred Heebøll, Kurt Hansen (Lokalrådet). 

Landsbyforum: Niels Bruun de Neergaard 

Ringsted Kommune: Marius Byriel, Jens Karrebæk og Frank Nielsen (referent) 

 Bringstrup friskole har 241 elever og venteliste  

 Skolen er afhængig af offentlig transport (bus) 

 Meget biltrafik på vejen til og fra skole (skole–sorøvej) – trafikfarligt vej-stykke 

 Området har et velfungerende netværk – mest ældre mennesker 

 Der er et godt kendskab til hinanden 

 Der afholdes ungdomsfester, hvor frivillig(e) opretholder en natteravnefunktion 

 Kirken har mange konfirmander – det skaber liv. Konfirmanderne kommer primært fra Ringsted 

 Idrætslivet bliver begrænset pga. dårlig offentlig trafikbetjening 

 Ved stiønsker – kontakt Teknisk Forvaltning 

 Den offentlige service er ikke så god – dog er der stadig bogbus 

 Græsbanerne ved skolen er ikke i god stand. Der mangler dræning. Stort ønske om at få dette 

udbedret. Belysningen er ok 

 P-pladsen ved forsamlingshuset holdes af borgerne – er det mulighed for hjælp? Jens pointerer, at 

kommunen ikke kan drifte parkeringspladsen 

 Utilfredshed med vejvedligeholdelse – Havemøllevej nævnes. Jens henviser til kommunens 

hjemmeside, hvor fx huller i vejen kan anmeldes 

 Ønske om hastighedsdæmpning ved skolen – ønsket sendes til TVP 

 Ønske om cykelsti fra Sorøvej til skole – hvor er denne prioriteret i trafiksikkerhedsplanen? 

 Ønske om skiltning ved Sorøvej og Holbækvej for at synliggøre fx forsamlingshus og kirke 

 Hvordan ser kloakeringsplanen ud for Bringstrup-Sigersted? Frank sender planen til Larus 

 Ønske om prioritering af erhvervslivet i kommunen – dette er vigtigt både for arbejdspladser og for 

bosætning 

 Ønske om oprensning af gadekærene 

 Jens orienterede om status på ”Rockerborgen” 
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Bilag D 2 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Sneslev Sogneforening torsdag 31. januar 2013 Plan & Byg 

Andet møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted hos Teknisk 
Forvaltning. Sogneforeningen tog afsæt i Landsbyforums ”mål og fremtidsvisioner” for landområderne i 
Ringsted.  

Mødedeltagere: 

Sneslev Sogneforening samt foreninger fra lokalområdet. 

Landsbyforum: forhindret i at deltage. 

Ringsted Kommune: Marius Byriel, Jens Karrebæk, Henrik Østergaard, Frank Hagerup, Elisabeth Skogstad og 
Frank Nielsen (referent). 

 Er børnehaven lukningstruet? Henrik Østergaard svarer, at der ingen beslutning er truffet endnu. 

 Er det dem der råber højest der får tilskud/økonomisk støtte? Nej, sådan er det ikke.  

 Marius Byriel gennemgik reglerne for ansøgning af midler gennem de 2 puljer ”Kultur i 

landområderne” og ”Udviklingsmidler”. 

 Veje og trafik: Frank Hagerup noterer trafikønsker. Generelle vejønsker diskuteres. 

Hastighedsdæmpning (Haslevvej) ønskes. Fodgængerfelt ved børnehaven (Sneslev). Støj fra biler 

(lastbiler). Cykelsti har dårlig belægning – den belægning som er lagt på cykelstierne på Haslevvej er 

IKKE velegnet til at cykel på. Knuste granitskærve er ikke foreneligt med smalle cykeldæk. Ønske om 

cykelsti mellem Sneslev og Nordrup skole, som er områdets skole. Ønske om cykelsti langs 

Hjelmsømaglevej. Ønske om fodgængerfelter ved busstoppestederne. Ønske om, at busser og 

toges afgangstider fra Ringsted station passer sammen – Frank Hagerup orienterede om ”flextur”. 

Det blev oplyst, at der er noget galt med placering af byzonetavlen i den sydlige ende af Sneslev. 

Bus 440R bør have forbindelse med tog til/fra København. Der skulle være problem med 

busforbindelse til/fra Nordrup skole – for elever fra Sneslev. Forvaltningen havde tidligere samme 

dag møde med alle skoler om buskørsel. Nordbakkeskolen nævnte ikke nogen problemer. 

Tværtimod så skulle buskøreplanerne passe udmærket. 

Der er konstateret mange huller i kørebanen – også udenfor bystrækningen. Forvaltningen er klar 
over det – når vejrliget tillader det vil hullerne blive lappet. 
I den forbindelse opfordrer Forvaltningen borgere til at benytte ”Gi’ et praj” – som findes på 
kommunens hjemmeside www.ringsted.dk  
På den måde vil de rette personer modtage oplysningen om ”hullet i vejen”. På et kort vil man se 
om ”hullet” allerede er indrapporteret af en anden borger. 

Haslevvej gennem Sneslev: der køres for stærkt på Haslevvej gennem Sneslev. 
Forvaltningen har gennemført hastighedsmålinger i efteråret 2011 (gennemsnittet ligger på 60 
km/h og 85 % af trafikanterne kører maks. 68 km/h). Forvaltningen vurderer, at der ikke er tale om 
en væsentlig overskridelse af hastigheden – den lokale hastighedsgrænse er 60 km/h. Inden for 
byzonetavlerne må lastbiler maks. køre 50 km/h. Der blev udtrykt ønske om at nedsætte 
fartgrænsen til 50 km/h. Opfordring til at checke overhalingsforbud på Haslevvej i retning mod 
Ringsted. Det er vist nogen med stopsigt-afstanden. Forvaltningen vil vurdere om etablering af 
byporte/belægningsskift/fartdisplay vil kunne komme i anvendelse. 

 Idrætsforening: gymnastiksal og boldbane er vigtige at bevare. Er generelt tilfredse med 

forholdene. 

http://www.ringsted.dk/
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 Stier: ønske om stier til gåture – Elisabeth Skogstad orienterede. 

 Ældreegnede boliger ønskes. 

 Man er glad for bogbussen. 

 Sneslev ser det som vigtigt, at der er adgang til natur (stier), kollektiv trafik, foreningsliv, idræt, 

bedre it-dækning/mobildækning samt daginstitutionen. 

 Erhvervsliv: bedre it-infrastruktur er en forudsætning. 

 Forsamlingshuset er det fælles mødested. 

 

 

 

 

 

  



 
Side 25 af 41 

 

Bilag D 3 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Vetterslev-Høm borgerforening tirsdag 26. februar 2013Plan & Byg 

Tredje møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted på Ringsted Lilleskole. 
Borgerforeningen havde forfattet en dagsorden til mødet.  

Mødedeltagere: 

Vetterslev-Høm Borgerforening samt foreninger og borgere fra lokalområdet. 

Landsbyforum: Peter Hansen. 

Ringsted Kommune: Marius Byriel, Jens Karrebæk, Henrik Østergaard, Elisabeth Skogstad og Frank Nielsen 
(referent). 

 Kendetegnet for lokalområdet er at borgerne er aktive og der er et godt sammenhold. 

 Vetterslev-Høm idrætsforening er én af de største idrætsforeninger i kommunen. 

 Der er en aktiv seniorklub. 

 Man prioriterer boligudbygning – udstykning – i Vetterslev-Høm. 

 Ønske om lavprisbutik fx Netto. 

 Ønske om udbygning af idrætsanlægget og gerne med multihal. 

 Sti til Sørup skov og tilkobling til andre stisystemer. 

 Ønske om lokal digital sagsbehandler – gerne én der kom med bogbussen. Marius Byriel 

orienterede om planerne om fusion af bibliotek- og borgerservicefunktioner. 

 Brug gadekærene til modtagelse af regnvand fra hustagene – borgerforeningen har tidligere fået 

oplyst, at det ikke kan lade sig gøre, at koble tagvand på gadekæret i Høm. 

 Problem med at få hal tid – Ringsted by sætter sig på det hele. Der efter spørges om bedre 

fordelingsnøgler til brug af hallerne. Marius Byriel orienterer: der burde blive plads efter kl. 16 pga. 

2 nye haller i Ringsted, hvilket er lig med flere m². 

 Prioriteringsliste: 1. Boligudbygning 2. Fodgængerfelt ved Høm og Ringsted Lilleskole 3. Rekreative 

stier – bl.a. ved Susåen. Ønskerne er uddybet i separat mail fra formanden for borgerforeningen. 

 Veje og trafik: Bybus skal køre til Høm og også gerne til Vetterslev. Bliver omfartsvejen til noget? 

Ønske om at omfartsvejen skal flyttes til traceet hvor gasledningen ligger. Hvad med jernbanen og 

støj fra jernbane og omfartsvej? Ønske om cykelsti fra Buske Mølle til Brugsen i Vetterslev. Der 

mangler lys på cykelstien, som er hullet og også mangler fejning (snerydning). Der skal ryddes sne 

ved buslommen ved Ringsted Lilleskole. Der mangler fodgængerfelt ved Ditlevshøj på toppen af 

bakken – afmærkning skulle der være. Ønske om at forlænge Englerupvej. Ønske om stoppested 

ved Bengerds Allé for busnr. 680 og mulighed for at skifte til anden rute her. 
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Bilag D 4 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Nordrup-Farendløse Lokalråd torsdag 7. marts 2013Plan & Byg 

Fjerde møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted på Nordbakkeskolen.   

Mødedeltagere: 

Nordrup-Farendløse Lokalråd samt foreninger fra lokalområdet. 

Landsbyforum: Peter Hansen og Kurt Hansen. 

Ringsted Kommune: Marius Byriel, Henrik Østergaard, Elisabeth Skogstad og Frank Nielsen (referent). 

 Prioriteringsliste: 1. Cykelsti mellem Nordrup og Mulstrup samt mellem Farendløse og 

Tvindelstrup/Sneslev 2. Gang i byggeri på udstykningen i Nordrup inkl. beplanting m.m. på 

Marielundområdet og at Marielund og de tomme grunde bliver slået og holdt fornuftigt samt 

oprensning af gadekæret på Rønnevang 3. Ny multisal ved Nordbakkeskolen inkl. opbevaringsrum 

til redskaber, fitness og mødelokale. 

Prioriteringerne er modtaget på mail efter mødet.  

 Gymnastiksal/multihal ved Nordbakkeskolen – foreningerne mangler m² og ledige haltimer. En ny 

gymnastiksal/multihal kan også fungere som et fyrtårn i lokalområdet. Eksisterende faciliteter er 30 

år gamle.  

 Der mangler haltid til fx seniorerne – Henrik Østergaard foreslår, at undersøge om belægningen er 

100 % i dagtimerne ellers kunne seniorerne bruge haltiden dér. Marius Byriel supplerer: Udnytter fx 

Ørslev ikke sin hal 100 %, så burde Nordrup-Farendløse kunne bruge hallen dér.  

 Nordrup-Farendløse Lokalråd ønsker en forskønnelse af fx Marielund. Marielund er et projekt der 

er forankret i lokalsamfundet. Lokalrådet mener, at sagen nu ligger hos kommunen bl.a. mht. 

drift/pasning af området – lige nu er det en ukrudtsmark og hundelufteområde. Borgerne kan evt. 

selv etablere Marielund.  

 Det blev foreslået, at sætte priserne på byggegrundene i Nordrup ned. 

 Forslag om, på ny, at stille garanti til bygning af almennyttige boliger (der har tidligere været tale 

om 30 boliger). Lokalrådet mener, at der er tale om en ny situation i kommunen, så måske kan der 

stilles garanti nu – der er et stort behov for at fx ældre kan blive boende i lokalområdet. 

 It-infrastrukturen er for dårlig, der ønskes bedre internet og generelt bedre it-forbindelser. Marius 

Byriel foreslår, at Lokalrådet inviterer Seas NVE på besøg og at kommunen også trykker på. 

 Vi aftalte, at Lokalrådet sendte et kort op til Frank Nielsen med vejønsker og stiønsker. 

 Der er ønske om udendørs motionsredskaber. 

 Rønnevang plejehjem: der bor kun én person i en lejlighed nu. Udlejningen er udliciteret til DAB – 

aftalen gælder til 2014. Bygningen forfalder. Lokalrådet ønsker at bygningen bliver brugt til noget i 

stedet for at forfalde. Forslag er fx erhverv, kontor, unge boliger, ældre boliger, depotrum, udlejes 

til beboelse, Bed and Breakfast osv. 

 Gadekæret ved plejehjemmet skal oprenses en gang i mellem ellers sker der oversvømmelse af de 

omkringliggende arealer. 
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 Veje og trafik: Bussen kører til Ørslev og vender. Det foreslås, at bussen fortsætter til Køgevej (bus 

411). Tænk busdriften i forhold til nyt sygehus i køge, så det er muligt at komme til Køge sygehus 

med det offentlige. 
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Bilag D 5 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Vigersted Lokalråd torsdag 14. marts 2013 Plan & Byg 

Femte møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted i Vigersted 
forsamlingshus.   

Mødedeltagere: 

Vigersted Lokalråd samt repræsentanter fra lokalområdet. 

Landsbyforum: (Peter Hansen) 

Ringsted Kommune: Marius Byriel, Jens Karrebæk, Rasmus Johnsen, Elisabeth Skogstad, Frank Hagerup og 
Frank Nielsen (referent). 

 Velkomst ved formanden for Vigersted Lokalråd. 

 Der er 2 hovedemner til prioriteringslisten: 1. Udviklingsplan for Vigersted med fx adgang, 

rekreation, æstetik, trafik osv. 2. Fælles markedsføring.  

 Udviklingsplanen kan fungere som en ”showcase” til inspiration for andre i kommunen. Planen kan 

omfatte adgang/visuel oplevelse af byen udefra, rekreation, landskabsforståelse osv. 

 Frank Nielsen orienterede om muligheden for at søge ”Udviklingsmidlerne” til udarbejdelse af en 

udviklingsplan. 

 Lokalrådet mener, at der mangler markedsføring/branding fra Ringsted Kommunes side. Marius 

Byriel orienterede om en bosætningskampagne, der er i støbeskeen og løber af stabler fra foråret 

2014. Herefter går snakken bordet rundt om bosætning.  

 Jens Karrebæk orienterede om et af planstrategiens emner – udvælg 4-5 landsbyer som kan styrkes 

- disse bliver der satset på. 

 Præsten i Vigersted gjorde opmærksom på at Vigersted har noget at byde på også efter kl. 16. Der 

er tale om et ”intakt” samfund, hvor der er noget at tage sig til for alle aldersgrupper. Præsten 

gjorde endvidere opmærksom på, at det var vigtigt at bevare en indsigtskile til Vigersted Kirke fx i 

forbindelse med udstykninger. 

 Det grønne område midt i Vigersted by skal sikres – fortelandsby. Det er vigtigt at tage hensyn til 

byens gamle kulturspor. Det er unikt, at fortet næsten ikke er bebygget. 

 Der er ønske om en bevarende lokalplan for Vigersted. 

 Ønske om nyt tag på forsamlingshuset. 

 Oplevelsesstien kan være med til at løfte Vigersted. 

 Ønske om at Gyrstinge og Haraldsted sø skal overtages af kommunen. 

 Der ønskes en bedre It-infrastrukturen. Der ønskes en samlet henvendelse til SEAS NVE om fx 

fibernet – Vigersted by har dog fibernet. 

 Ønske om et mere ensartede udseende langs med Roskildevej – æstetik. Det kunne fx være 

retningslinjer for hegn mod Roskildevej osv. 
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 Trafik: der er ønske om fodgængerfelter 2 steder hvor skolepatruljen står, forskellige ønsker om 

sikring af skolevej fx mellem Jystrup og Vigersted. Frank Hagerup orienterede om vejforholdene i 

forbindelse med Køge Bugt motorvejen. Busdriften er dårlig i weekenden – Frank Hagerup 

orienterede om flex-tur. Tilbagemeldingen var, at flex-tur ikke kan benyttes til Borup station, da 

Køge kommune ikke er med i ordningen. 
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Bilag D 6 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Landsbyforeningen Jystrup torsdag 21. marts 2013Plan & Byg 

Sjette møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted i Mejeriet i Jystrup.   

Mødedeltagere: 

Landsbyforeningen for Jystrup og omegn samt repræsentanter fra lokalområdet, herunder 
idrætsforeningen. 

Landsbyforum: Peter Hansen 

Ringsted Kommune: Marius Byriel, Henrik Harder, Jens Karrebæk, Elisabeth Skogstad, Frank Hagerup og 
Frank Nielsen (referent). 

Landsbyforeningen for Jystrup og omegn havde inden mødet fremsendt en liste med de 3 vigtigste 
temaer/prioriteringer til diskussion på dialogmødet. Temaerne/prioriteringerne vil indgå i udarbejdelsen af 
den nye landdistriktspolitik.  

 Velkomst ved formanden for Landsbyforeningen for Jystrup og omegn (Jens Christian Elle). 

 Jens Karrebæk præsenterede faktablad og Landsbyidentitet samt orienterede om 

landdistriktspolitikken ”overensstemmelse mellem det man siger og det man gør” dvs., ikke love 

mere end man kan holde. 

 Jens Christian Elle orienterer om de 3 prioriterede ønsker samt om Jystrups ønsker til den 

kommende landdistriktspolitik 

 Der er ønske om et multihus der kan rumme flere fællesskaber under samme tag. Huset på 

Skjoldenæsvej 67, som ejes af Ringsted Kommune, ligger centralt i forhold til 

udbygningsmuligheder. Det er væsentligt for Jystrup at huset ikke bliver solgt til anden side, men at 

kommunen tilgodeser Jystrup. Der er ønske om at huset tages af listen over ejendomme 

kommunen kan/ønsker at sælge. 

 Ønske om helhedsplanlægning af parkering/afsætning ved skolen samt af kulturelle aktiviteter. Der 

er pt. 184 elever på skolen og skolen kan ikke bære flere nedskæringer. Der er 40 børn i 

børnehaven, men plads til 65. 

 Jens Karrebæk orienterede om en bevarende lokalplan for Jystrup. 

 Ønske om trafiksikre skole stier, rekreative stier samt forskellige stiønsker i forbindelse med skolen. 

Ønske om trafiksikkerhed på de åbne landeveje dvs. cykelstier. Konkret ønske om skolesti/cykelsti 

mellem Jystrup og Vigersted/Egemose. Jystrup har udarbejdet/arbejder på et katalog med 

stiønsker. Der er også ønske om at stierne fra ”Skjoldungelandet” føres videre til fx voldstedet. Det 

er vigtigt at stierne bliver kortlagt, så man kan finde vej også som udenforstående. Generel megen 

snak om stier og stiplanlægning, badested og Skjoldenæsholm Landbrug/Skovbrug. Jystrup oplever 

desværre problemer med Skjoldenæsholm Landbrug/Skovbrug som nabo – fx mangel på flexibilitet. 

 Nationalparken ”Skjoldungelandet” ønskes ført helt til Jystrup. Jens Karrebæk undersøger, hvorfor 

Ringsted Kommune ikke er med i Nationalparken.  

 Faste lukkeuger i børneinstitutionerne er til gene og ønskes afskaffet, da det kan få potentielle 

tilflyttere til at fravælge området. Manglen på bosætning påvirker børnetallet. Henrik Harder 

orienterede om udfordringerne ved det lave børnetal og betydningen for Jystrup. 
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 Ønske om samkørselsordning ala Hedensted, hvor kommunen biler stilles til rådighed. 

 Bedre IT-dækning og ønske om at kommunen foretager en kortlægning med fokus på bredbånd. 
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Bilag D 7 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Gyrstinge-Ørslevvester Lokalråd torsdag 4. april 2013Plan & Byg 

Syvende møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted i Landsbyhuset i 
Gyrstinge.   

Mødedeltagere: 

Landsbyforeningen for Gyrstinge-Ørslevvester Lokalråd samt repræsentanter fra lokalområdet. 

Landsbyforum: Peter Hansen, Leif Gredal og Kurt Hansen 

Ringsted Kommune: Marius Byriel, Henrik Østergaard, Jens Karrebæk, Elisabeth Skogstad, Frank Hagerup og 
Frank Nielsen (referent). 

 Velkomst ved formanden for Gyrstinge-Ørslevvester Lokalråd – Vera Mortensen, som roste 

kommunen for initiativ og lydhørhed ”det hjælper at kontakte kommunen”. 

 Jens Karrebæk præsenterede faktablad og Landsbyidentitet samt orienterede om 

landdistriktspolitikken. 

 Busser til Byskovskolen er et problem – de kører ikke ofte nok og på forkerte tidspunkter. 

 Ønske om cykelsti mellem Ørslevvester og Gyrstinge. 

 Lokalsamfundet er glade for skolen, børnehaven og dagplejen, men frygter for, om de kan bestå i 

fremtiden. 

 IT-dækning er elendig. Der ønskes bedre mobildækning. Skal man tiltrække erhvervsvirksomheder 

og fastholde de unge er IT-dækningen essentiel. 

 Lokalrådet har følgende ønsker for Gyrstinge sø: Natur og ikke en ”tivolisø”. Lokalrådet ønsker at 

kommunen køber søen. Jens Karrebæk orienterede om processen og hvor langt kommunen er 

kommet i overtagelsen af søerne – Haraldsted og Gyrstinge søer. 

 Ønske om hurtigere sagsbehandling i kommunen ved fx erhvervsvirksomhed. 

 Frank Hagerup orienterede om trafikplanerne og prioriteringerne: vedrørende den kollektive trafik 

(bus, Movia) tager det minimum ét år før køreplanerne ændres. Kommunen arbejder på sagen så 

køreplanerne til/fra skolen bliver bedre. Herefter en del debat om mødetider i skolen og 

busafgange. Henrik Østergaard og Jens Karrebæk foreslår at vi ser på busafgangene igen. 

 Hjælp til salg af byggegrunde. Kan kommunen fx hjælpe med byggemodning – dette er ikke muligt, 

da det er en privat udstykning. Marius Byriel orienterede om en bosætningskampagne, der er i 

støbeskeen og løber af stabler fra foråret 2014. Vi kan på denne måde hjælpe i et fælles 

salgsfremstød. Herudover foreslår Marius Byriel ”åbent hus” i landsbyerne til potentielle købere. 

 Bedre og mere ”ren” skiltning. Byen fremstår mere indbydende på denne måde. Der mangler 

skiltning til fx Bed & Breakfast, landsbyhus osv. Jens Karrebæk foreslår, at vi undersøger i 

forvaltningen om der kan gøres noget. 

 Jens Karrebæk orienterer om byggesagsgebyrer, tilladelse til erhverv og planlovens § 37. 

 Henrik Østergaard orienterer omkring børnetal og betydningen for fx skolen. Herefter diskussion 

om det retfærdige i fordelingen af de midler der følger med hver enkelt elev – fx kr. 3000 til 

Dagmarskolen og kr. 1000 til Byskovskolen. 
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 Vigtigt med lokalplanen for én ekstra boldbane og adgangsvej til landsbyhuset. Sagen ligger i 

NMKN. Marius Byriel beroliger og fortæller at midlerne er afsat på budgettet til boldbanen. 

 Formand Vera Mortensen orienterer om prioriteringslisten; bevarelse af skolen, bedre offentlig 

transport til bl.a. skolen, IT-struktur. 

 Spørgsmål om landdistriktspolitikken ændres for at blive mindre visionær. Jens Karrebæk: ord og 

handling skal følges ad. Landdistriktspolitikken skal være progressiv og følge med tiden. Vera 

Mortensen: lave en politik der ændrer på forholdene. Den betyder noget for de 35 % der bor på 

landet i kommunen. Politikken skal være overordnet og visionær. 

 Peter Hansen foreslår at processen med udarbejdelse af en ny landdistriktspolitik udsættes til 

vedtagelse af det nye byråd. 
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Bilag D 8 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Fjellebro-Kværkeby Borgerforening torsdag 11. april 2013 Plan & Byg 

Ottende møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted på Kværkeby 
friskole.   

Mødedeltagere: 

Fjellebro-Kværkeby Borgerforening samt repræsentanter fra lokalområdet. 

Landsbyforum: Peter Hansen og Leif Gredal 

Ringsted Kommune: Rasmus Johnsen, Jens Karrebæk, Elisabeth Skogstad, Frank Hagerup og Frank Nielsen 
(referent). 

Fjellebro-Kværkeby Borgerforening havde inden mødet fremsendt et bilag om landdistriktspolitik til brug 
for diskussion på dialogmødet. Bilaget vil indgå i udarbejdelsen af den nye landdistriktspolitik.  

 Velkomst ved formanden for Fjellebro-Kværkeby Borgerforening – Finn Andersen. 

 Jens Karrebæk præsenterede faktablad og Landsbyidentitet samt orienterede om 

landdistriktspolitikken. Orienterede om ønsket om 3 fokusområder samt at landdistriktspolitikken 

først skal vedtages af det nye byråd. 

 Lokalrådet gennemgår bilaget om ønsker til landdistriktspolitikken. 

 Den offentlige transport er ikke tilfredsstillende. Frank Hagerup orienterede om: ny trafikplan i 

2014, handlingsplaner for busnettet, trafikgruppe sammen med landsbyforum, flextur, 24 kr. for de 

første 10 km og derefter 6 kr. pr. km – diskussion om flextur for-imod, prisen er for dyr. Flextur bør 

ikke kunne benyttes som en billig taxa i byen. 

 Bedre IT-struktur. Jens Karrebæk orienterede om betydningen for bosætning og at sagen skal på 

PBU efter sommerferien i et forsøg på at forbedre IT-strukturen i kommunen. Kværkeby by er godt 

dækket ind med SEAS og YOUSEE. 

 Foreningsliv samt nærhed til natur og fuglereservat er vigtige parametre for bosætning 

 Byen og sognet er ramt af at være delt af motorvej og jernbane. 

 Der ønskes mulighed for en landsbypedel – fx en seniorjobber, flexjobber, løntilskudsjobber osv., 

da det er udgiftsneutralt for kommunen. 

 Støtte til foreningslivet ønskes selvom man selv ejer bygningerne – andre sogne får støtte hvorfor 

får Kværkeby ikke? Kværkeby har arbejdsgruppe som laver arbejdet – klipper hæk, rydder op osv. 

Jens Karrebæk foreslår synliggørelse af hvad de forskellige sogne/byer får i støtte. 

 Rosengårdstien er de rigtig glade for, men markvejen ved Rosengården trænger til slåning om 

sommeren. Elisabeth Skogstad orienterede om slåning. 

 Diskussion af cykelstier og prioritering, belægning og hvor stierne skal anlægges. Cykelstierne 

mangler vintervedligeholdelse. 

 Jens Karrebæk: ældreboliger ikke kan udlejes på landet – diskussion af boliger, udlejning, 

bosætning og hvorfor mennesker flytter på landet – højt til loftet, her kan man andre ting, men 

faciliteter er trods alt vigtige. 
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 Det er vigtigt, at Kværkeby gør sig attraktiv som bosætningssted så nærheden til vækstområdet i 

Køge kan udnyttes. 

 Det er vigtigt, at fastholde basale servicefunktioner som børnehave, skole og et sted hvor 

foreningslivet kan udfolde sig. 
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Bilag D 9 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Haraldsted-Allindemagle Lokalråd mandag 15. april 2013Plan & Byg 

Niende møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted i Allindelille 
idrætsforenings lokale på Allindelille Friskole.   

Mødedeltagere: 

Haraldsted-Allindemagle Lokalråd samt repræsentanter fra lokalområdet. 

Landsbyforum: Peter Hansen og Leif Gredal 

Ringsted Kommune: Henrik Østergaard, Marianne Marott Olesen, Elisabeth Skogstad, Frank Hagerup og 
Frank Nielsen (referent). 

Haraldsted-Allindemagle Lokalråd havde inden mødet fremsendt en liste med fokuspunkter til diskussion 
på dialogmødet. Fokuspunkterne vil indgå i udarbejdelsen af den nye landdistriktspolitik.  

 Velkomst ved formanden for Haraldsted-Allindemagle Lokalråd, Dorte Lau Baggesen. 

 Formanden lægger vægt på ”helt liv på landet – fra vugge til grav”. 

 Der er ikke det store behov for nye byggegrunde – afrunding af landsbyer er tilstrækkeligt. Generelt 

er det mere vigtigt, at ”kitte” det eksisterende samfund sammen end at der kommer ny bosætning. 

 Forsamlingshuset er vigtigt for lokalområdet. Forsamlingshuset kan være center for kultur, samling, 

naturformidling osv. Der kan fx også være vandrehjem, infocenter osv. Partnerskab ønskes med fx 

Kongrescentret eller Historiens Hus. Huset trænger til renovering. Lokalrådet har søgt fonde om 

midler til formålet, men uden resultat. Formanden inviterede kommunen til et styrket samarbejde i 

relation til forsamlingshuset. Formanden spurgte ”hvordan kommer vi videre?”. 

 Det er vigtigt at styrke IT-infrastrukturen i lokalområdet. Mulighed for god internet forbindelse 

understøtter bosætning, små-erhverv, kommunikation med det offentlige m.m. Spørgsmål om IT 

forbindelsen i ’Landlyst’ kan benyttes. IT-dækning ønskes ved forsamlingshuset FREM. Kan der ikke 

opstilles en mobilmast ved skolen, så kan den opstilles ved forsamlings huset. Frank Nielsen 

orienterede om, at kommunen tager initiativ til at kontakte udbyderne for at presse på for en 

bedre dækning. 

 Formanden er glad for støtten fra Ringsted Kommune, da det giver socialt kit. 

 Haraldsted-Allindemagle har ingen byzone – dette giver en mere splittet opdeling, da der intet 

naturligt center er. Man bor i området, men ikke så mange arbejder her. Der er et folkeligt kulturliv, 

fx ca. 100 til madbiks sidste gang, der afholdes banko én gang månedligt med ca. 100-120 

deltagere. Den årlige ’Haraldsted By Night’ (åbent hus i lokalområdet) er også en event der afholdes 

– der sker alligevel en del når man går lidt i dybden. Alt i alt et aktivt kulturliv i området.  

 Institution er vigtig da denne er fødekæde til skolen. Institutionen må gerne være fra 0-6 år i stedet 

for fra 0-3 år. Henrik Østergaard svarer: der arbejdes forvaltningsmæssigt med problemstillingen og 

at der er en privatskole er ikke en hæmsko, men bolden ligger hos politikerne. Økonomi og 

børnetal spiller ind og børnetallet er desværre lavt. Dog er det opløftende at politikerne laver 

beregninger over mulighederne. Henrik Østergaard tager ønsket om institution fra 0-6 år med 

tilbage. 

 Lokalrådet er interesseret i aktiviteter på ”Landlyst” herunder, at låne lokaler. Lokalrådet kunne fx 

lave it-kurser for de ældre. 
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 Ringsted Oplevelsessti diskuteres – emnet er vigtigt. 

 Trafik: Frank Hagerup orienterede om trafikstier og prioriteringen af 10 strækninger i kommunen. 

Holbækvej- Allindelillevej er ikke med på udvalgets prioriteringsliste. 

 Udviklingsmidler og Kulturmidler giver stor værdi i lokalområdet. Det er gode midler selvom 

rammen ikke er så stor. 

 Elisabeth Skogstad orienterede om vandrefestival – status er, at lokalrådet deltager med arrangeret 

vandreture i lokalområdet.  
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Bilag D 10 

LANDSBYIDENTITET REFERAT 
Ørslev Landsbylaug onsdag 24. april 2013 Plan & Byg 

Tiende og sidste møde i en møderække omkring projekt ”Landsbyidentitet”. Mødet fandt sted i Ørslev 
Kulturhus.   

Mødedeltagere: 

Ørslev Landsbylaug samt repræsentanter fra lokalområdet. 

Landsbyforum: Peter Hansen og Leif Gredal. 

Ringsted Kommune: Marius Byriel, Henrik Østergaard, Jens Karrebæk, Frank Hagerup og Frank Nielsen 
(referent). 

Ørslev Landsbylaug havde udarbejdet et papir omkring ”Landsbyidentitet” og ”Visioner og ønsker for 
fremtiden”. Papiret vil sammen med prioriteringerne fra Ørslev landsbylaug indgå i udarbejdelsen af den 
nye landdistriktspolitik.  

 Velkomst ved formanden for Ørslev Landsbylaug, Kjeld Rasmussen – herefter gennemgik Kai 

Brorson Ørslevs historie. 

 Jens Karrebæk præsenterede faktablad og Landsbyidentitet samt orienterede om 

landdistriktspolitikken. 

 Kjeld Rasmussen gennemgik det udleverede papir og Kai Brorson supplerede. Ørslev har bl.a. en 

velfungerende brugs, slagter, pizzaria, delikatesse og museumscafé. 

 Der skal gøres noget for børnefamilierne. Der arbejdes på at sikre børneinstitutionen – det grønne 

børnehus – for fremtiden. Dette kan være med til at tiltrække og fastholde børnefamilier. Henrik 

Østergaard orienterede om udvalgets prioritering af landområderne igennem politisk opbakning til 

børneinstitutionerne. Børnetallene ser fornuftige ud. Udvalget prøver at få det til at fungere. Kai 

Brorson pointerede, at børneinstitution og brugs er Ørslevs livsnerve. 

 Ønske om cykelsti til Terslev. Jens Karrebæk orienterede om trafiksikkerhedsplan og prioritering af 

cykelstier og rekreative stier. Cykelsti til Terslev skal med i kommuneplanen. 

 Sker der snart noget med Ørslev nord som er udlagt til bolig/erhvervsområde. Måske kan man lave 

lokalplanen om til fx beboelse. 

 Der spørges ind til belægningen på cykelstierne. Frank Hagerup orienterede om cykelstiers længde 

kontra belægningstype – cost/benefit. En repræsentant fra lokalområdet uddybede, at man ikke 

cykler på en dårlig belægning, men i stedet for cykler på vejen. Gående bruger dog cykelstien. Kjeld 

Rasmussen foreslog, at man fx brugte flydende asfalt, så overfladen blev bedre. Jens Karrebæk 

sekunderede: bruges cykelstien ikke giver det ingen mening. 

 Frank Hagerup orienterede om forsyningens kloakeringsprojekt og bad om ønsker til udformning af 

projektet – opretning af kantsten, ny belægning osv. Udførslen sker ultimo 2014. Kai Brorson 

foretrak granitkantsten. 

 Der er et ønske om forskønnelse – både igennem ovennævnte projekt men også fx gadekær. Kjeld 

Rasmussen fortsatte: stort ønske om oprensning af gadekæret og vand i det – evt. regnvand fra 

bygningerne omkring det. Herudover forskønnelse af gadekæret med fx nye kanter. 
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 Omkring kommunalt ejede bygninger fortalte Marius Byriel: der er sat midler af til forbedring af de 

resterende bygninger – efter nedrivning af det der skal fjernes. Kjeld Rasmussen ønskede, at 

bygningen – Ørslev Kulturhus – skal op til et nutidigt niveau – nye døre, vinduer, hulmursisolering 

osv. Bygningen ved legepladsen skal nedrives. Det er tåbeligt, at der skal bygges nyt på grunden – 

ønsket er et grønt område. Det er et stort ønske at der sker noget nu i stedet for at se på 

ruinlignende bygninger. Jens Karrebæk indskød, at det var et politisk ønske, at der kom nye 

byggegrunde. 

 Kai Brorson ønskede snak om driftstilskud til Ørslev Kulturhus efter det er renoveret. 

 Marius Byriel orienterede om det grundlag der ligger til grund for de 3 aktivitetscentre, herunder 

Ørslev Kulturhus. Herefter gik snakken mest om varmeregningen og betaling. Kjeld Rasmussen 

ønskede afklaring af økonomien. Kulturhuset får varme fra E.ON. Varmeregningen lyder på kr. 

285.000 om året.  

 Frank Nielsen bad Kjeld Rasmussen om at fremsende 3 prioriterede ønsker til den nye 

landdistriktspolitik. Ørslev Landsbylaug har efterfølgende på mail fremsendt deres prioriterede 

ønsker. 
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Bilag E 

Opsummering af de 3 vigtigste emner pr. lokalråd, fremført ved de enkelte lokalråds møder 

med Forvaltningen foråret 2013. 

Gyrstinge/Ørslevvester  

1. Bevarelse af skolen 

2. Bedre offentlig transport til bl.a. skolen 

3. Bedre It-infrastruktur 

Haraldsted & Allindemagle 

1. ”Et helt liv på landet” – fra vugge til grav 

2. Forsamlingshuset er vigtigt for lokalsamfundet 

3. Styrke IT-infrastrukturen i lokalområdet 

Vigersted 

1. En helhedsplan med opgradering af bl.a. Vigersted by, herunder det visuelle indtryk, 

der medvirker til lyst til at bo i byen. Incl. opgradering af skole, sfo, børnehus mv. 

2. Markedsføring af Vigersted 

3. Oplevelsesstien med alle de nye muligheder for motion i naturen og unik rekreativ 

infrastruktur  

Fjellebro & Kværkeby 

1. Bedre IT-infrastruktur 

2. Vigtigt at fastholde basale servicefunktioner som børnehave, skole og et sted hvor 

foreningslivet kan udfolde sig 

3. Gøre sig attraktiv som bosætningssted 

Bringstrup, Sigersted, Skellerød og Ørslevunderskov 

Har en af jer de 3. emner for dette lokalområde 

Ørslev 

De 3 prioriterede ønsker ligger hos Frank Nielsen, da de er eftersendt mødet 

Nordrup – Farendløse 

1. Cykelsti mellem Nordrup og Mulstrup samt mellem Farendløse og Tvindelstrup/Sneslev 

2. Gang i byggeri på udstykningen i Nordrup incl. beplantning mv. 

3. Ny multisal til Nordbakkeskolen incl. opbevaringsrum til redskaber, fitness og 

mødelokale 

Jystrup 

1. Multihus der kan rumme flere fællesskaber under samme tag 

2. Ønske om helhedsplanlægning af parkering/afsætning ved skolen samt kulturelle 

aktiviteter 

3. Trafiksikre cykelstier og rekreative stier især i forbindelse med skolen 

Vetterslev – Høm 

 

Sneslev 

1. Cykelsti mellem Sneslev og Nordrup skole 

2. Fodgængerfelter ved busstoppestederne 

3. Bedre IT-infrastruktur 


